
Hesz Ádám több zenekar frontembere, valamint a szemüveges srác brand ki-

találója és megvalósítója. Ez alkalommal őt kérdeztük: jó napot, mi újság?

10. oldal

PAKSI HANGULATOK
Árvíz a Dunán

Fotó: Babai István

Paksi Hírnök
XXXIII. évf. 18. szám 2024. szeptember 27.ALAPÍTVA 1989-BEN
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A dunai árvíz nem okozott nagy 
problémát Pakson
Az elmúlt hetekben a dunai ár-
vízről szóltak a hírek. Szeren-
csére városunkban nem oko-
zott komoly problémát az ár-
hullám, de fel kellett készülni 
rá, valamint az ár levonulása is 
ad feladatot.  

A 2013-as történelmi mértékű 
áradáshoz hasonlították a mos-
tanit. Végül Paksnál az akko-
rinál nyolcvanöt centiméterrel 
alacsonyabban tetőzött a folyó. 
Az apadással újabb feladatok elé 
néz a város. Ritter András, a DC 
Dunakom Zrt. városüzemelteté-
si részlegének vezetője arról tá-
jékoztatott, hogy 

a helyreállítás a másod-
fokú védekezési készült-
ség megszűnését követő-
en (800 centiméter alatt) 
kezdődött el. 

Azt is elmondta, hogy a Víz-
ügyi Igazgatóság a vízszint fo-
lyamatos ellenőrzése mellett 
a megfelelő szinteknél nyit-
ja meg a dunai átereszeket és a 
nagyzsilipeket. Továbbá cégük 
belvízmentesítési munkát vég-
zett a Molnár-ároknál, a Tes-

co áruháznál és a szennyvízte-
lepi biztonsági útnál lévő zsi-
lipeknél. A homokzsákokból 
épített gátak elbontásával a to-
vábbi várható esőzések és hóol-
vadás miatt még várnak, a helyi 
hatósággal egyeztetve kezdődik 
majd el a lakóépületek bevédé-
sénél használt védművek meg-
szüntetése. A víz visszavonulá-
sával elvégzik az aluljárók és a 
Duna-parti lépcsősor fertőtle-
nítő takarítását. 

Visszatekintve, elhelyezkedésé-
nek és a Duna-part jellemzői-
nek köszönhetően Paksot nem 
fenyegette az a veszély, hogy el-
önti a víz a várost, ám bizonyos 
intézkedéseket itt is meg kellett 
tenni. Kettes fokozatú védekezé-
si készültséget rendelt el a köze-
ledő dunai árhullám miatt Szán-
tó Zoltán alpolgármester szep-
tember 17-én 8 órától, hogy az 
árvíz okozta esetleges károk 
megelőzését szolgáló munkát el 

tudják kezdeni. Védmű építé-
sére a Duna paksi szakaszán az 
Árvíz és a Deák Ferenc utcák-
ban volt szükség, 

összesen három lakott in-
gatlan védelme érdekében 
építettek gátat homokzsá-
kokból a DC Dunakom 
Zrt. munkatársai.

Szántó Zoltán alpolgármester ak-
kor úgy tájékoztatott, hogy más 
intézkedéseket is végrehajtott az 
önkormányzat. Lezárták a csa-
padékvíz elvezetését szolgáló zsi-
lipeket, ellenőrizték az áteme-
lő szivattyúk működőképességét, 
áramtalanították a Duna-parti sé-
tányt, amit le is zártak, megelő-
zendő a közvilágítás átmenti hi-
ánya miatti esetleges baleseteket, 
valamint a Vízügyi Igazgatóság-
gal együttműködésben árvízvé-
delmi ügyeletet működtettek. Az-
tán szeptember 20-án visszavo-
násig lezárták a forgalom elől az 
Erzsébet Nagy Szálloda előtti Du-
na-parti lejárót.                              Ü

Fotók: Babai István
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Ü Továbbá lezárták a Villany és 
a Csónak utcákban lévő gyalogos 
aluljárókat.  A városban más in-
tézkedésre nem volt szükség.
Ugyanakkor ha valaki utazni ké-
szült, érdemes volt tájékozódnia 
a rendőrség, valamint a kataszt-
rófavédelem honlapján, ugyan-
is az országban, ezen belül Tolna 
vármegyében is voltak útlezárá-
sok, forgalomkorlátozások. Ezek 
sorában a 6-os főút paksi szaka-
szán a Lidl áruház és az OMV 
töltőállomás között szeptember 
20-án 14 órától 40 km/h sebes-
ségkorlátozás lépett érvénybe az 
árhullám levonulásáig. A Kiszl 
Hajózási K�. arról tájékoztatott, 
hogy szeptember 17-től a Duna 
magas vízállása miatt átmeneti-
leg leállítják a Paks–Géderlak kö-
zött közlekedő kompot. 
A mostanit megelőzően 2013 jú-
niusában volt igen magas a Duna 
vízszintje, az akkori áradásban 
891 centiméteren tetőzött a folyó 
Paksnál. Ez majd' húsz centimé-
terrel több volt az addigi legma-
gasabb vízszintnél, amit az Or-
szágos Vízjelző Szolgálat adatai 
szerint 1965. június 11-én haj-
nalban mértek, akkor 872 centi-
méteren tetőzött városunknál a 
Duna. 

Most végül 806 centiméte-
ren tetőzött a folyó Paks-
nál szeptember 22-én.

Ahogy a fotók is mutatják a Du-
na-parti sétányon jelentős mér-
tékben felnyújtózott a lépcső-
sorra a Duna, az Erzsébet Nagy 

Szálloda melletti lejárónál is lát-
ványosan kilépett medréből a 
folyó, a halászbárkánál bőven a 
macskaköveket nyaldosta a víz, 
a kompkikötő révházánál pedig 
szintén megmutatkozott az ára-
dás mértéke. 
Fokozott �gyelemmel kísérték 
az árhullám levonulását a pak-
si atomerőműnél is. Dr. Kovács 
Antal, az MVM Paksi Atomerő-
mű Zrt. kommunikációs igazga-
tója a TelePaksot akkor arról tá-
jékoztatta, hogy folyamatosan 
�gyelik a Duna vízszintjének ala-
kulását, kezelik a megnövekedett 
uszadékmennyiséget. Arról is 
beszámolt, hogy az atomerőmű-
nek saját gátrendszere van, ami a 
valaha volt legnagyobb víz szint-
jénél is mintegy két méterrel ma-
gasabban épült, tehát nincs esély 
arra, hogy üzemi területet el-
öntsön a folyó, ahogy félig tré-

fásan szokták mondani: Szege-
det előbb önti el a Duna, mint az 
atomerőművet. 

Az atomerőműnél szep-
tember 20-án 6 órakor 
rendelték el a másodfokú 
árvízvédelmi készültséget

 – ezt Lantos Csaba energiaügyi 
miniszter jelentette be. Ismer-
tette továbbá, hogy az átviteli 
rendszerirányító MAVIR disz-
pécserszolgálata elővigyázatos-
ságból tartaléktelephelyen látja 
el feladatait. A cég tájékoztatá-
sa szerint a Duna áradása az át-
viteli hálózati elemeket – távve-
zetékeket, alállomásokat – sehol 
sem veszélyeztette.
A magyarországi árvízi készült-
ség egyébként szeptember 14-
én kezdődött. Hét vármegyé-

ben – Bács-Kiskun, Baranya, 
Fejér, Győr-Moson-Sopron, Ko-
márom-Esztergom, Pest, Tol-
na – ötvenegy települést érin-
tett. Több mint ötezer hivatásos, 
köztük a katasztrófavédelem 
csaknem ezer szakembere vett 
részt a munkálatokban. A hiva-
tásosok mellett számos önkén-
tes is segítette a védekezést. Ve-
lük együtt megközelítette a tíz-
ezer főt a védekezésbe bevont 
erők létszáma – írták a kataszt-
rófavédelem honlapján szep-
tember 19-én. A védekezés ko-
ordinálása érdekében operatív 
törzset állított a BM Országos 
Katasztrófavédelmi Főigazgató-
ság és az árvízben érintett vár-
megyék, valamint a védekező 
településeket a vízügyi műsza-
ki irányítók mellett katasztrófa-
védelmi összekötők is segítették. 

Kohl Gyöngyi
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A távozó főjegyző jutalmáról 
döntött a polgármester

Még igényel-
hető tűzifa

Rendkívüli ülést tartott a képvi-
selő-testület szeptember 12-én. 
Szabó Péter polgármester a na-
pirend elfogadása előtt közér-
dekű bejelentést tett. Elmondta, 
hogy  dr. Blazsek Balázs címze-
tes főjegyző kezdeményezte jog-
viszonyának megszüntetését kö-
zös megegyezéssel. A polgármes-
ter arról tájékoztatott, hogy dr. 
Blazsek Balázs 36 havi illetmény-
ben részesül, amit azzal indokolt, 
hogy 1991. január 1. óta, har-
minchárom éve látja el főjegy-
zői feladatait Pakson, amihez ha-
sonlóra nincs, vagy nagyon kevés 
példa van az országban.
Barnabás István önkormányzati 
képviselő (PDF) elmondta, hogy 
ez 63 millió forint jutalmat jelent. 
Hozzátette, hogy dr. Blazsek Ba-
lázs havi 97 ezer forint költségté-

rítést kap, illetve szolgálati autót, 
amelybe tavaly 2,7 millió forintért 
tankoltak. 
Az is kiderült, hogy a jegyző jú-
niustól nem látja el feladatait, de 
2025. február 28-ig állományban 
marad, és addig kapja az 1 millió 
750 ezer forint havi illetményét is.
A képviselő által elmondottakra 
Paks polgármestere úgy reagált, 
hogy minden jogszerűen zajlott, 
és azt gondolja, hogy erkölcsileg is 
a legmegfelelőbben járt el, amikor 
a főjegyző jutalmáról döntött.
A képviselő-testület tagjai a köz-
érdekű bejelentést követően tár-
gyaltak a Településképi Arculati 
Kézikönyv és a Paksi Bóbita Böl-
csőde és Konyha alapító okiratá-
nak módosításáról, valamint ar-
ról, hogy a vállalkozó orvosok 
által ellátott négy alapellátási or-

vosi körzetre vonatkozóan meg-
hosszabbítják a 2024. november 
30-án lejáró szerződéseket.
Az ülés másnapján Leber Ferenc 
és Szántó Zoltán alpolgármeste-
rek közleményt adtak ki, amely-
ben kifejtették, hogy a képvise-
lő-testület Fideszes képviselői 
sem a főjegyző jutalmazásának 
mértékét, sem jogviszonya meg-
szüntetésének időpontját nem 
tartják elfogadhatónak, és azt 
sem, hogy erről a polgármester 
sem a képviselő-testülettel, sem 
a frakció tagjaival nem egyezte-
tett. A közleményüket – ami el-
érhető a telepaks.net oldalon – 
azzal zárták, hogy kezdeménye-
zik Szabó Péter pártból történő 
azonnali kizárását. A polgármes-
ter ezt tudomásul vette.

Sólya Emma

Évek óta biztosít Paks Város 
Önkormányzata szociálisan rá- 
szoruló családoknak tűzifát 
rendkívüli települési támoga-
tásként. A szociálistűzifa-támo-
gatás iránti kérelmeket 2024. 
szeptember 1. és október 15. 
között lehet benyújtani a Pak-
si Polgármesteri Hivatal hu-
mán osztályának szociális cso-
portjához. A kérelmet háztartá-
sonként egy fő, egy alkalommal 
adhatja be. A támogatásra jo-
gosultság feltétele, hogy a ké-
relmező háztartásában az egy 
főre jutó havi jövedelem nem 
haladhatja meg a szociális ve-
títési alap összegének 450 szá-
zalékát, azaz a 128.250 forin-
tot, a gyermekét egyedül neve-
lő szülő és egyedül élők esetén 
pedig az 500 százalékát, azaz a 
142.500 forintot. A támogatás 
mértéke egy-három fős háztar-
tás esetén 15 mázsa tűzifa, há-
rom főnél nagyobb háztartás 
esetén pedig 20 mázsa. Kére-
lemnyomtatványt és további in-
formációt a hivatal ügyfélszol-
gálati irodájában lehet kérni, 
illetve a nyomtatvány letölthe-
tő a paks.hu oldalon a Hivatal 
menüpont alatt az Ügyintézés/
E-ügyintézés rovatban a Szoci-
ális és gyermekvédelmi ügyek 
fül alatt. A szociális tűzifa ki-
szállítása október 17-től de- 
cember 13-ig tart majd. 

-kgy-
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A helyi adórendszert vizsgálja a csoport

Alakuló testületi ülés október 4-én
Október elején tartja ünnepi 
alakuló ülését az új képvise-
lő-testület, tájékoztatott Bar-
nabás István képviselő (PDF). 
Az alakuló ülést a TelePaks te-
levízió élőben közvetíti.

Paks június 9-én megválasz-
tott polgármestere és az ön-
kormányzati képviselők június 
19-én vették át a megbízóleve-
lüket. Az új képviselő-testület 
alakuló ülését október 4-én 16 
órára tervezik. Barnabás Ist-
ván képviselő arról tájékoz-
tatott, hogy ezt a kezdési idő-
pontot meg szeretnék tartani a 
további ülésekre, melyeket élő-
ben kísérhet majd �gyelemmel 
a lakosság a TelePaks televízió-
ban, a telepaks.net oldalon, a 

TelePaks YouTube-csatornáján 
és Facebook-oldalán. 
Barnabás István kiemelte, hogy 
ezzel a lehető legszéleskörűbb 

tájékoztatást kívánják biztosíta-
ni, ahogy azzal is, hogy minden 
döntést részletesen megindo-
kolnak majd az üléseken, vala-

mint további ezt szolgáló ter-
veik is vannak. A képviselő azt 
is elmondta, hogy megváltoz-
tatják a szervezeti és működési 
szabályzatot, illetve a pályázta-
tási, versenyeztetési szabályza-
tokat. Ötvenmillió forint felet-
ti kiadásnál minden esetben a 
képviselő-testület dönt majd, 
sőt, már az ajánlati felhívás 
megjelentetéséről is, mert sok-
szor azon dől el egy pályázat, 
hogy mi szerepel benne, tette 
hozzá. Továbbá terveik szerint 
a megválasztott polgármester 
egy személyben húszmillió fo-
rintig hozhat döntést. A testü-
leti ülésekre és a bizottsági ülé-
sekre is beülhetnek majd az ér-
deklődők.                                  

-se-

Július óta dolgozik a helyi adó-
rendszert vizsgáló munkacso-
port, aminek elindításáról az 
akkor tartott rendkívüli ülé-
sen döntött a képviselő-testü-
let. A grémium céljáról, eddigi 
tevékenységéről Barnabás Ist-
ván önkormányzati képviselőt 
(PDF), a munkacsoport elnö-
két kérdeztük.

A július 18-án megtartott rend-
kívüli képviselő-testületi ülésen 
határoztak egy, a helyi adórend-
szert felülvizsgáló munkacsoport 
létrehozásáról, valamint tagjai-
ról: Barnabás István elnök, Leber 
Ferenc alpolgármester, valamint 
Kasó Tibor vállalkozó szemé-
lyében civil külső tag. Barnabás 
István arról tájékoztatott, hogy 
a munkacsoport tevékenységé-
nek fő célja alaposan megvizs-
gálni a jelenlegi helyi adórende-
letet, amit követően javaslatot te-
hetnek annak módosítására, a 
helyi adóapparátus működésé-
re. Elmondta, hogy bár még nem 
jutnak hozzá minden szüksé-
ges információhoz, ami megne-
hezíti a munkát, de próbálnak 
haladni. – Felmértük a helyze-

tet mind a vagyoni típusú helyi 
adóztatás (építményadó, telek-
adó), mind az árbevételarányos 
adóztatás (iparűzési adó) tekin-
tetében. Kiemelten foglalkozunk 
a kapcsolt vállalkozások iparűzé-
si adójával – olyan vállalkozások, 
ahol az anyavállalat a leányvál-
lalatával valamiféle elszámolás-
ban van –, ahol azt kell megvizs-
gálni, hogy az iparűzési adóalap, 
aminek a jogszabályok szerint 
a szokásos piaci árnak kell len-
ni, valóban megfelel-e ennek, 
nem csak esetleg a kettejük kö-
zötti elszámolóárnak, mert ha 
az utóbbi az igaz, akkor valami 
nem jól működik. Egyelőre még 
az is problémát okoz, hogyan ál-
lapítsuk meg, hogy mi a szokásos 
piaci ár. Az építményadó tekin-
tetében az a fő dilemma, hogy 
nagyon magas – mondta Bar-
nabás István, a csoport elnöke, 
aki hozzáfűzte, hogy az utób-
bi tíz évben nem települt Paks-
ra olyan vállalkozás, aki nem 
az atomerőműhöz kapcsolódik, 
aminek egyik oka a magas épít-
ményadó-�zetési kötelezettség 
lehet. – Egy olcsóbb építmény-
adóztatás (pl. négyzetméter ala-

pon megállapított és nem pia-
ci forgalmi értéken alapuló) ré-
vén bővülhetne a vállalkozói 
kör, ami hosszabb távon több 
adóbevételt eredményezhetne – 
fejtegette, kiemelve, hogy a he-
lyi adózás igen komplex kérdés, 
szakértőket is igénybe kell majd 
venniük, és minden döntést ala-
posan meg kell fontolni. Barna-
bás István arról is tájékoztatott, 
hogy még a munka elején tarta-
nak. Szeretné, hogy amikor ok-
tóber elején munkához lát az új 

képviselő-testület, írásban beszá-
molna a munkacsoport az addigi 
tevékenységéről, és a városveze-
tés eldönti, hogy haladjanak to-
vább. Hozzátette, már most lát-
ható, hogy nem végeznek addig a 
munkával. Kiemelte, hogy a kö-
vetkező mérföldkő a munkacso-
port számára november köze-
pe, mert amennyiben módosíta-
ni kívánja a testület 2025. január 
1-től a helyi adórendeletet, arról 
novemberben dönteniük kell. 

-kgy-

Fotó: Babai István/archív illusztráció

Fotó: Szaffenauer Ferenc/archív
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Elektromos kukásautó érkezik Paksra

Új ablakok a dunakömlődi faluház épületén
Kicserélték az ablakokat a 
dunakömlődi faluház épületén. 
A munkálatok során huszonhat 
régi ablak helyett épített be kor-
szerű, prémium kategóriás, hosz-
szú élettartamú nyílászárókat a 
kivitelező, Forster Ferdinánd, 
két tetőablakot elektromos nyi-
tószerkezettel is elláttak. Szántó 
Zoltán alpolgármester úgy tájé-
koztatott, hogy az eredeti abla-
kok elöregedtek, itt-ott töredezett 
volt már az üveg is, beázások je-
lentek meg a nyílászárók környé-
kén, úgyhogy már régen indo-

kolt volt ezek teljes körű cseréje, 
ami bruttó 14 millió forintból va-
lósult meg. Hozzátette: az ener-
giaárak emelkedése megmutatta, 
hogy a városvezetésnek érdemes 
külön oda�gyelnie intézményei-
nek energiahatékonyságára, an-
nak javítására, aminek révén 
csökkenthetők az üzemeltetési 
költségek. A faluház három be-
járati ajtaját korábban már kicse-
rélték, valamint a Paksi Pákolitz 
István Városi Könyvtár főépüle-
tén is megtörtént a nyílászáró-
korszerűsítés.                     -emma-

Elektromos hulladékszállító jármű beszer-
zésére kapott forrást Paks az Energiaügyi 
Minisztérium és a HUMDA Zrt. támogatá-
sának köszönhetően. Az Elektromos Hulla-
dékszállító Mintaprojekt célja, hogy az egy-
éves tesztüzem alatt szerzett tapasztalatok-
kal elősegítse az elektromos hulladékgyűjtő 
járművek jövőbeni elterjedését.

Projektindító rendezvényt tartottak a paksi 
polgármesteri hivatalban az Elektromos Hul-
ladékszállító Mintaprojekt megvalósulása kap-
csán szeptember 17-én. A projekt keretében 
Paks Város Önkormányzata és a Vertikál 
Nonpro�t Zrt. a HUMDA Zrt.-vel kötött tá-
mogatási szerződés alapján bruttó 290 millió 
forint vissza nem térítendő támogatást kap 
egy elektromos hulladékszállító jármű és egy 
töltőállomás beszerzésére. 
Kövecses Péter, a HUMDA Zrt. hulladék-
gazdálkodási szakértője elmondta, hogy cé-
gük a Széchenyi Egyetemi Csoport tagja-
ként a fenntartható, környezetbarát energiát 
a mindennapi élet szerves részévé szeret-
né tenni, aminek kapcsán számos progra-
mot indítottak már, és ezt a zöld átállást a 
jövőben is támogatni, segíteni kívánják. Ar-
ról is tájékoztatott, hogy jelen mintapro-
jekt fő célja az elektromobilitás minél szé-
lesebb körben történő kipróbálása a hul-
ladékgazdálkodási közszolgáltatásban, a 
tapasztalatok összegyűjtése, aminek alap-
ján megállapítható, hogyan lehet a leghaté-
konyabban felhasználni az elektromos jár-
műveket ezen a területen. Ezért az egyéves 
tesztüzem alatt folyamatosan �gyelik majd 
a járművek használatát, üzemeltetését, és 
javaslatokat fogalmaznak meg egyrészt a 

gyártó számára, másrészt az esetleges továb-
bi magyarországi elektromos vagy alterna-
tív hulladékgyűjtőjármű-beszerezések vo-
natkozásában. 
Stelli Róbert, a közbeszerzést elnyert STP 
Technic K�. ügyvezetője a projektindító 
rendezvényen elmondta, hogy a legújabb 
fejlesztésű, modernizált külsővel rendelke-
ző elektromos jármű érkezik majd Paksra, 
amely a legfejlettebb elektromos csomag-
gal rendelkezik. Kiemelte, hogy számításaik 
szerint a 4×94 kW teljesítményű akkumulá-
torpakkal felszerelt gépjárművel kényelme-
sen teljesíthető a napi műszak. Az elektro-
mos járművet várhatóan 2025 első félévének 
végén üzemelik be a városban.
A projektindítón elhangzott az is, hogy az 
Elektromos Hulladékszállító Mintaprojektben 
Paks Város Önkormányzata mellett részt vesz 
Debrecen Megyei Jogú Város Önkormányza-

ta, valamint a Szabolcs-Szatmár Bereg Megyei 
Szilárdhulladék-gazdálkodási Társulás. 
A mintaprojekt jól illeszkedik a város azon 
törekvéséhez, hogy Paks zöld város legyen. 
Ahogy a projektnyitón elhangzott, néhány éve 
elnyerte a klímabarát település címet a kis- és 
középvárosok kategóriájában. Nagy mérföld-
kő volt az elektromos buszközlekedés beveze-
tése. Kiemelt �gyelmet fordít az önkormány-
zat a zöldfelületekre, amit a Virágos Ma-
gyarország versenyben elért eredményei is 
tükröznek. Csatlakozott a Race to Zero kez-
deményezéshez, amely az ENSZ fenntartha-
tó szemléletmódot népszerűsítő kezdeménye-
zése. Használt olajgyűjtő szigeteket alakítot-
tak ki a városban, ingyenes komposztládákat 
adtak a háztartásoknak, és népszerűek az ön-
kormányzat lakossági energetikai pályázatai, 
ahogy a már két körben lezajlott ingyenes la-
kossági LED-csere program.                       Ru� A.

Fotó: TelePaks

Fotó: TelePaks
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Pakson találtak otthonra
Eredetileg csak rövid időt tervezett 
Magyarországon tölteni Siklósi Jú-
lia, és nem is Paks volt az úti célja. 
Mára megteremtette saját otthonát 
a városban, ahol nagyon jól érzi ma-
gát, szeretett munkája és sok-sok 
barátja van. 

Júlia – lánykori nevén Gábor Julianna – Ma-
rosvásárhelyen élt és nevelkedett. Négyen vol-
tak testvérek – �vére sajnos már nem él –, s 
nagyanyjuk is velük lakott, így heten laktak a 
házban, amelyet szülei nagy nehézségek árán 
építettek. 

Megtapasztalva, hogy a szüleinek 
milyen keményen kell dolgozniuk, 
úgy döntött, hogy minél előbb segít-
ségükre lesz. 

– Ahogy megkaptam az érettségi eredmé-
nyét, másnap egy barátnőmmel átjöttünk 
Magyarországra. Azt terveztük, hogy dolgo-
zunk egy ideig, aztán hazamegyünk és ta-
nulunk tovább – kezdi a történetét, hozzá-
téve, hogy az anyaország több lehetőséggel 
kecsegtetett, mint Erdély. Budapesten azon-
nal munkába is állhattak volna, de nem ta-
láltak szállást. Első szerelme akkor itt, Pak-
son dolgozott, az ő javaslatára jöttek ide, s 
álltak azonnal munkába egy helyi vállalkozó-
nál. Szerelme nem, ő viszont Pakson maradt, 
és röviddel ezután megismerkedett későb-
bi férjével, akivel éveken át dolgoztak szinte 
éjt nappallá téve, hogy szerény körülménye-
iken változtassanak. Kemény időszak volt, 
de szemmel láthatóan semmiféle rossz érzés 
vagy keserűség nincs benne ennek kapcsán, 
hiszen azért jött, hogy dolgozzon, pénzt ke-
ressen.

Mindig nagyon céltudatos és na-
gyon szorgalmas volt, aminek meg 
is volt az eredménye. 

Mozgalmasabb életre, társaságra vágyott, 
amiben különböztek párjával, ezért elvált az 
útjuk, Júlia pedig megismerkedett második 
férjével, akivel együtt egy kamasz�út is „ka-
pott”. Közös gyermekük, Bence 2005-ben 
született. Júlia bekapcsolódott a családi vál-
lalkozásba, amelynek fő pro�lja a fuvarozás. 
Előbb szervezési és adminisztratív feladato-

kat végzett, majd a kormánykeréknél talál-
ta magát, ő is beszállt a személyszállításba. 
Az első útja igazán emlékezetes volt, Olasz-
országba kellett vinnie a helyi Vöröskereszt 
csapatát, amit indulás előtt néhány órával tu-
dott csak meg. Nagyon fárasztó volt, de cso-
dás helyekre jutott el remek emberek társasá-
gában, és rengeteg élménnyel lett gazdagabb. 
– Akkor éreztem meg ennek a munkának az 
ízét – mondja. Természetesen azt sem lehet 
elfelejteni, hogy várandóssága utolsó napján 
is fuvarban volt. Pécsre mentek, utasai azt �r-
tatták, mikor fog szülni, ő pedig nyugodt mo-
sollyal mondta, hogy arra a napra van kiír-
va. Az aggodalmakat mosolyogva oszlatta el, 
mondván, hogy van Pécsett kórház, lehet ott 
is szülni. Bence „tekintettel volt” édesanyja 
elfoglaltságára, s a vártnál kicsit később érke-
zett, és később is nagyon jól tűrte, hogy anyu-
kája mindenhova vitte magával a sofőrülés 
mellé rakott hordozóban. – Mindenkinek 
ilyen gyereket kívánok – jegyzi meg Júlia. Őt 
hallgatva szinte hétköznapi dolognak tűnik, 
hogy egy csecsemővel azonnal munkába állt. 
Előbb csak kilencfős, később egyre nagyobb 
autóbuszokat vezetett, de teherautóra is van 
jogosítványa. Eleinte még ritkaságnak számí-
tott a női buszsofőr, ezért mindig kíváncsi te-
kintetek vették körül. Ma már nem olyan ku-
riózum, abban viszont nincs változás, hogy 
mindig, mindenütt kedvesen fogadták, fo-
gadják. Ugyanígy fordulnak felé Pakson is. 
Soha, senki nem éreztette vele, hogy nem 

idevalósi, semmiféle hátrányát nem érezte 
soha annak, hogy Erdélyből áttelepült. 

– Sok szeretetet, sok jót kapok, de 
én is arra törekedtem mindig, hogy 
jó legyek másokhoz – összegzi. 

Mint felidézi, szeretetet és segítőkészsé-
get kapott akkor is, amikor második válása 
után kellett talpra állnia. Nem volt könnyű, 
de ma már gyönyörű saját otthona, szépen 
működő, egyre gyarapodó, személyszál-
lítással foglalkozó vállalkozása van. Sok a 
visszatérő megrendelő, de érkeznek újak 
is, ő pedig igyekszik az utasai számára mi-
nőségi szolgáltatást nyújtani. Nem csupán 
egyszerű fuvarozást vállal, komplett utazá-
sokat is szervez. Kedvelt úti cél természete-
sen Erdély, amit ő maga sem tud megun-
ni, s ahova ma is haza megy. Az otthona 
azonban már Paks, ahol remekül érzi ma-
gát. Rendszeresen sportol, tagja a Reform 
Főzőklubnak és az Erdélyi Magyarok Tol-
na Megyei Egyesületének, népes baráti tár-
saságuk van, akik előtt mindig nyitva áll az 
ajtaja. Mindemellett rengeteget van úton, 
fuvarban. S hogy honnan a sok energia és 
pozitív szemlélet? – Mivel imádom a hi-
vatásomat, fele annyi energia elég hozzá, 
mintha csak munkának tekinteném. Ez az 
életem – mondja.                                                      

Szabó Vanda

Fotó: Babai István
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Atomerőmű

Friss információk a Paks II. 
projektről házhoz szállítva
A térség két népszerű prog-
ramján is tájékozódhattak 
az érdeklődők a közelmúlt-
ban a Paks II. projekt aktuá-
lis helyzetéről. Egyaránt so-
kan fordultak meg a társaság 
információs sátránál a paksi 
ATOMfutáson és a Szekszár-
di Szüreti Fesztiválon.

Nagyszerű programokkal várta 
idén is az érdeklődőket a Szek-
szárdi Szüreti Napok rendezvé-
nye. A leglátványosabb a szüreti 
felvonulás volt, amely a Béla ki-
rály térről indult. Itt állt ezen a 
napon a Paks II. Zrt. informáci-
ós sátra is, ahol sokan elidőztek, 
hogy tájékozódjanak a megye-
székhelytől 25 kilométerre zaj-
ló nagyberuházásról, az atom-
erőmű-építésről. A Szekszárdi 
Szüreti Napok szerte az ország-
ból vonzza a látogatókat, így az 
is bebizonyosodott, hogy nem-
csak a környékbelieket foglal-
koztatja a térségben zajló atom-
erőmű-beruházás, hanem az or-
szág távolabbi pontjain élőket 
is. A Budapestről érkező Csala 
Balázs is örömmel konstatálta, 
hogy a Paks II. információs sát-
ra ott van a rendezvényen, így 
megragadta az alkalmat, hogy 
tovább bővítse ismereteit. Mint 
elmondta, különböző hírportá-
lok beszámolói alapján igyek-
szik nyomon követni az atom-
erőmű-építést. 
– Szerintem szükség van az új 
blokkokra, az atomenergiára, 
ami sokak véleményével szem-

ben tiszta energia – összegezte 
véleményét. Felkereste a sátrat 
és vállalkozott a Paks II. beru-
házással kapcsolatos kvíz kitöl-
tésére Berenkei Petra is, akinek 
a szülőfaluja – mint elmondta – 
egyik nyertese az atomerőmű-
építésnek. Gerjenben a beruhá-
zás kapcsán sok pozitív változás 
történt: új telkeket alakítottak ki, 
megnőtt az ingatlanok értéke és 
megszűnt a község zsáktelepülés 
jellege, hiszen a kalocsai híddal 
együtt új út is épült. 
A sátor, amely önmagában is a 
tájékoztatás egyik eszköze, hi-
szen falai rendkívül sok adattal 
szolgálnak a Paks II. beruházás-

ról, nemcsak a felnőttek számá-
ra vonzó, hanem a gyerekeknek 
is, hiszen megannyi játéklehető-
ség várja őket. Nagyon népszerű 
volt ezúttal is a kirakó és a pár-
keresős játék, melyek tematikája 
szorosan kötődik a beruházás-
hoz és Pakshoz. 
Rengetegen fordultak meg a sá-
tornál egy héttel korábban is, 
amikor a Paks II. Zrt. Kommu-
nikációs Igazgatóságának mun-
katársai a paksi ATOMfutáson 
fogadták az érdeklődőket. Az 
információs sátor a mostoha 
időjárás miatt az ASE csarnok-
ban kapott helyet, ahol külö-
nösen a délelőtti órákban nagy 

volt a „roham”, folyamatosan 
érkeztek az apróbb-nagyobb 
csemeték, hogy kipróbálják 
magukat a különféle ügyessé-
gi feladatokban, illetve a fel-
nőttek, hogy aktuális informá-
ciókhoz jussanak az építkezés 
előrehaladásáról.
Szintén házhoz vitte a beruhá-
zás aktualitásaira vonatkozó 
információkat Dohóczki Csa-
ba kommunikációs főszakér-
tő, aki Dunaszentbenedeken, a 
TEIT-nap szakmai programjá-
nak egyik előadójaként beszélt 
a projektről.
A Paks II. Zrt. munkatársai nem-
csak a tájékoztatást tűzték zászla-
jukra az elmúlt hetekben, hanem 
ott voltak önkéntesként az árvízi 
védekezésben is. A védelmi irá-
nyítás, elfogadva a felajánlott se-
gítséget, Hartára rendelte a Paks 
II. Zrt. csapatát. A vállalat húsz 
munkatársa a nyári gát kritikus 
pontjainak megerősítését szol-
gáló homokzsákok töltésében 
segédkezett. 

(X)

Fotó: Paks II. Zrt.

 Paks II. Atomerőmű Zrt.  
  Paks II. Nuclear Power Plant Ltd.
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Atomerőmű

GMF – világszintű együttműködés

TEIT-nap Dunaszentbenedeken

Első ízben kapott teret a nukleáris 
létesítmények és befogadó térség 
kapcsolata a Nemzetközi Atom-
energia Ügynökség (NAÜ) köz-
gyűlésén. A szervezet Bécsben 
tartott 68. közgyűlésének egyik 
panelbeszélgetése foglalkozott ez-
zel a témával, amelynek kiemelt 
szerepét mutatja, hogy a panel-
beszélgetést Rafael Grossi, a NAÜ 
főigazgatója nyitotta meg. – Ez 
azt jelzi számunkra, hogy a NAÜ 
egyre fontosabbnak, hangsúlyo-
sabbnak tartja a nukleáris létesít-
mények körüli önkormányzatok 
európai szövetsége (GMF) mun-
káját, amit mi örömmel fogad-
tunk – mondta Dohóczki Csaba, 
a GMF alelnöke. Mint elmond-
ta, a Nemzetközi Atomenergia 
Ügynökség szorgalmazza, hogy a 
nukleáris létesítmények térségé-

ben alakult önkormányzati tár-
sulások világszinten működjenek 
együtt. Emiatt az európai önkor-
mányzati szövetség tagjai mellett 
Észak-, illetve Dél-Amerikából 
és Japánból is voltak meghívottak 

a panelbeszélgetésen. – A GMF 
már aláírt egy globális együttmű-
ködési megállapodást Kanadá-
val és az Amerikai Egyesült Álla-
mokkal, és a szélesebb körű kap-
csolat kiépítésével is egyetért, de 

ennek a keretrendszerét meg kell 
teremteni – mondta Dohóczki 
Csaba. Arról is beszámolt, hogy 
a panelbeszélgetésen a Tomori 
Pál híd születéséről beszélt, mint 
a hazai nukleáris létesítmények 
és környező települések, jelesül a 
Társadalmi Ellenőrző, Informá-
ciós és Településfejlesztési Társu-
lás (TEIT) tagtelepüléseinek kö-
zös eredménye. Elmondta a részt-
vevőknek, hogy az új atomerőmű 
építése kapcsán fogalmazódott 
meg az igény, amit a kormány ak-
ceptált, és megépítette az átkelőt. 
A híd megteremtette a lehetőséget 
arra, hogy a Bács-Kiskun várme-
gyeiek is szerephez jussanak akár 
munkavállalóként, akár vállalko-
zóként, szolgáltatóként a működő 
vagy éppen az épülő atomerőmű-
ben.                                                -szv-

Dunaszentbenedek adott otthont idén a 
TEIT-napnak, ahol a felnőtteket szakmai 
előadássorozat, a gyerekeket pedig vetélke-
dő várta. Az eseményen adták át a Radio-
aktív Hulladékokat Kezelő Nonpro�t K�. 
(RHK K�.) plakátkészítő pályázatának dí-
jait.

– A TEIT minden évben megteremti annak 
lehetőségét, hogy kötetlen formában is be-
széljünk azokról az ügyekről, amelyek a tár-
sulást érintik. Az idei év rendhagyó, mert im-
már egy Duna-híd köti össze a folyó két part-
ján élőket – mondta köszöntőjében dr. Filvig 
Géza. A TEIT elnöke hangsúlyozta: a társu-
lás évtizedek óta működik, ellenőrzi mind az 
atomerőmű, mind a radioaktívhulladék-táro-
ló tevékenységét, hogy hiteles információkat 
tudjon eljuttatni a lakossághoz. – Hazánk vil-
lamosenergia-ellátása miatt fontos a Pakson 
lévő nukleáris létesítmények fenntartása, bőví-
tése. Nekünk viszont az a fontos, hogy megis-
merjük ezeket, és meggyőződjünk arról, hogy 
biztonságosan működnek – hangsúlyozta az 
elnök. Hozzátette, a TEIT-napok azt a célt is 
szolgálják, hogy a gyerekek értesüljenek arról, 
hogy atomerőmű, nukleáris létesítmények is 
működnek a környezetükben. Ezért is kapcso-
lódik az ügyességi feladatokat is felsorakoztató 
vetélkedő az energetika, az atomenergia kér-
désköréhez. Az áradás miatt ezt a programot 

a Duna-part helyett a sportpályán rendezték, 
amely így gyermekzsivajtól volt hangos ezen 
a délelőttön. A református egyház előadóter-
mében mindeközben a TEIT három nukleáris 
partnerének képviselői tartottak tájékoztatót. 
A sort Plesz-Kereki Bianka, az RHK K�. osz-
tályvezetője nyitotta fűtőelemekről szóló elő-
adásával. Majd Dohóczki Csaba, a Paks II. 
Zrt. kommunikációs főszakértője ismer-
tette a Paks II. beruházás aktualitásait, és 
beszélt a társaság ESG stratégiájáról. Végül 
Czibula Mihály adott tájékoztatást a paksi 

atomerőmű tervezett üzemidő-hosszabbí-
tásáról. A projektvezető azt mondta, hogy az 
atomerőmű hatalmas érték, ezért mindent el 
kell követni, hogy mindaddig részt vegyen az 
áramtermelésben, amíg megfelel a biztonsági 
követelményeknek. A szakmai program után 
adták át az RHK K�. plakátkészítő versenyé-
nek díjait. Alsó tagozatos kategóriában Báló 
Olivér, Kovács Ábel, Koltai Roland, a felső ta-
gozatosok versenyében pedig Kövi Dorka, Bu-
davári Luca, Turi Laura végzett az első helyen.                                                   

Szabó Vanda

Fotó: magánarchívum

Fotó: Babai István
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Hesz Ádám több zenekar 
frontembere, emellett híres 
borairól is, a szemüveges srác 
brand kitalálója és megvalósí-
tója. A Paksi BorBálán idén is 
kínálta a közönségnek maga 
termelte borait. Jelenleg Érden 
él családjával, de gyakran ha-
zajár Paksra. Mottója: menj az 
álmaid után! 

Hesz Ádám Pakson töltöt-
te a gyermekkorát. Sokat járt 
a KRESZ-parkba az öccsével, 
Csabával focizni és kosárlab-
dázni, télen pedig, ha havazott, 
egyből szánkóra pattant. Min-
dig gyalogolt vagy biciklizett 
valahova. – Kifejezetten szeret-
tem ezeket az elfoglaltságokat, 
mert volt időm meg�gyelni a 
természetet, vagy gondolkod-
ni dolgokon – idézte fel Ádám, 

aki a Paksi Balogh Antal Kato-
likus Általános Iskolában kezd-
te meg tanulmányait. Már első 
osztályos korában kezébe vette 
a gitárt, de a zenei karrierjének 
kezdetét kiskamasz korára teszi. 
– Egyszer egy szekszárdi srác el-
hozta a sóstói táborba a gitárját, 
kottáit, együtt zenéltünk. Azon 
a nyáron le sem tettem a gitárt, 
állandóan pengettem és éne-
keltem, Eric Clapton Tears in 
Heaven című száma adta meg 
a kezdőlökést. Az egyetem alatt 
egyre többet játszottunk Ulbert 
Ferkó barátommal az Ulbert–
Hesz Projektben. Idén már a 
14. Blueskarácsonyra készü-
lünk, ami egy általunk szerve-
zett paksi rendezvény. Amint 
elkezdtem zenélni, a dalszer-
zés ösztönösen jött vele együtt, 
így most leginkább a saját da-

laimat játszom a Hesz Ádám 
Elektrikkel. Az együttesnek egy 
másik paksi illetőségű tagja is 
van Tenki Dani személyében, ő 
a basszusgitárosunk. Tavaly je-
lent meg az Érezd című nagyle-
mezünk, amit szakmai körökből 
sokan méltattak. Sokat játszom 
egyedül is, aminek van egy más-
fajta varázsa, mivel csak ma-
gamra hagyatkozhatok. Ilyen-
kor a repertoár is kicsit szaba-
dabb. Mostanában zongorázom 
is szabad perceimben, ami egy 
újabb perspektívát ad a dalszer-
zés tekintetében, szóval készül-
nek új dalok is – összegzett.
Közben Ádám építi a szemüve-
ges srác brandet. Mint felidézte, 
a bormárka megszületésében 
szerepe volt a koronavírus-jár-
ványnak. – Amikor a világjár-
vány idején minden kicsit le-

lassult, sokat töprengtem azon, 
hogy mitől lesz valaki bol-
dog és sikeres. Valahogy min-
denhonnan az köszönt vissza, 
hogy csináld azt, amit a leg-
jobban szeretsz. A bor jó ideje 
az életem része, élelmiszermér-
nök vagyok borász szakiránnyal, 
szakmailag is erős volt bennem 
az elhivatottság. Amikor eldön-
töttem, hogy belefogok, egye-
di nevet akartam, olyat, ami 
kitűnik a tömegből. Az a sze- 
müveges srác szinte azonnal jött. 
Az első évjáratom borai egy-
ből kiemelkedő értékelést kap-
tak a hazánkban nagy presztí-
zsű Vince Magazinban, ami jó 
szakmai visszajelzést jelentett. 
Egyre több fesztiválon és szak-
mai eseményen veszek részt, 
így kezdik megismerni a már-
kát, és elismerően nyilatkoznak 
róla – mondta Ádám, hozzáté-
ve, hogy egy álom megvalósult, 
jöhet a következő. – Mindenhol 
azt hangsúlyozom, hogy ha van 
egy álmod, akkor menj utána. 
Jelenleg egy zárt körű klub öt-
letén dolgozom, aminek az a lé-
nyege, hogy összefogjam azokat 
a követőimet, akiknek beindítja 
a fantáziáját ez az álomkeresés. 
Célom, hogy a példámmal ins-
piráljak másokat, hogy közösen 
fejlődhessünk, létrehozzunk új 
dolgokat. Hiszem, hogy aki az 
álmainak él, boldogabb ember 
lesz, olyan, aki többet tud adni 
a környezetének, a világnak – 
húzta alá.
Hesz Ádám mindig mosolyog, 
ennek meg is van az oka. Mint 
mondja, mindennap úgy kel fel, 
hogy ma is valami jó dolog fog 
történni vele. – Ezt a tulajdon-
ságomat a szüleimnek köszön-
hetem, akik szintén így élnek, 
nem is volt előttem más minta – 
emelte ki. 
Ádám már nem lakik Pakson, 
nyolc éve Érd az otthona. A fe-
lesége pszichológus és jógaok-
tató, nagyobbik lányuk, Luca 
idén kezdte az általános iskolát, 
a kisebbik, Mira óvodás. Ádám 
szabadidejében kertészkedik 
is, és mint mondja, természe-
tesen a szemüveges srác boro-
kat fogyasztja.

Sólya Emma

Fotó: magánarchívum

Jó napot, mi újság?

Hesz Ádám
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Fotó: Vasvári Márton

Őrzik a hagyományt Régi és új progra-
mok a múzeumban

Az esős időjárás ellenére is meg-
tartották Dunakömlődön a ha-
gyományos szüreti felvonulást. A 
faluház előtt gyülekeztek lovasok, 
az autókkal, traktorokkal felvo-
nuló dunakömlődiek, akik bejár-
va a települést a présházsorra vo-
nultak. A szüreti napot Leber Fe-
renc alpolgármester nyitotta meg, 
aki beszédében kiemelte: a szüret 
a különböző történelmi korokban 
mindig többet jelentett egyszerű 

munkánál, ünnep volt régen és 
most is az, amely a közösségi erőt 
is jelképezi. Szél Benjámin, a Du-
nakömlődöt is magában foglaló 
8-as számú választókörzet meg-
választott önkormányzati képvi-
selője szerint jó, amikor az egész 
település megmozdul ezen a na-
pon. Az esős idő miatt a Medinai 
Tamburazenekar esti koncertjére 
és a szüreti bálba a faluházba vár-
ták az érdeklődőket.                      -se-

Szeptemberre egy újdonsággal, 
a Múzeumba hívogató elnevezé-
sű programmal készültek a Pak-
si Városi Múzeumban olyan első 
osztályosok számára, akik még 
nem jártak az intézményben. Él-
ményközpontú programalkotás-
sal, játékkal várták őket, tájékozta-
tott Stadler Krisztina múzeumpe-
dagógus. Egy másik újdonsággal 
a középiskolásokat szólítják meg, 
ez pedig rendhagyó, a Paksi lösz-
fal című kiállításhoz kapcsoló-
dó kihelyezett földrajzóra. A ko-
rábban jól bevált programok sem 
maradnak el. Idén is csatlakozik a 
városi múzeum a múzeumok őszi 
fesztiválja országos programhoz, 
amelynek első állomása a szep-
tember 28-i, népmese tematikájú 
családi nap. A múzeum tereiben, 
jó idő esetén pedig az udvaron 

várják játékokkal, kézműves-fog-
lalkozásokkal az érdeklődőket. 
Stadler Krisztina azt is elmondta, 
hogy szintén a fesztivál keretében 
Római gasztrokalandok címmel 
témanapot hirdetnek, ahova felső 
tagozatos és középiskolás diákok 
jelentkezését várják. A résztvevők 
október 15-én előadást hallgathat-
nak meg a római katonák étkezé-
si szokásairól, utána pedig meg is 
kóstolhatnak olyan ételeket, ame-
lyeket fogyasztottak. A Pamacso-
lóra október 10-én és 11-én vár-
ják az 1–4 éves gyerekeket a szü-
leikkel. Tavaly kétszáz gyermek 
vett részt a nagy rajzoláson. A si-
keren felbuzdulva most egy egész 
hetet szán a programnak a múze-
um, amelynek témája, hogy mi-
lyen lesz a most harmincéves in-
tézmény száz év múlva.               -se-
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A védőnő válaszol: 
az iskolavédőnők munkájáról
Várandósság, szülés, babagon-
dozás. Minderről sok hasznos 
információt, tanácsot adtak 
a paksi területi védőnők. Az 
óvoda után az iskolavédőnők 
kísérik �gyelemmel a gyer-
mekek fejlődését a középisko-
la befejezéséig. A cikksorozat 
zárásaként az ő munkájuk-
ról beszélgettünk Pámer Ág-
nes és Peti Orsolya iskolavé-
dőnőkkel. 

A védőnői szolgálat 2023-ban 
átalakult, a területi védőnők a 
megyei kórházakhoz kerültek, 
az iskolavédőnők maradtak a 
régi munkáltatóknál, jellemző-
en önkormányzatoknál, a mi 
esetünkben a Paksi Gyógyásza-
ti Központnál, mondták az is-
kolavédőnők, akik arról is tájé-
koztattak, hogy az iskola egész-
ségügyi teamet Pakson három 
főállású iskolavédőnő (egyikük 
GYES-en van) és egy főállású is-
kolaorvos alkotja. Pámer Ágnes 
látja el a Paksi Bezerédj Általá-
nos Iskolát, a Paksi Balogh An-
tal Katolikus Általános Iskola és 
Gimnáziumot és helyettesítés-
ben a Paksi II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskolát, Peti Orsolya 
a Tolna Megyei EGYMI Gazdag 
Erzsi Általános Iskolát, a Pak-
si Deák Ferenc Általános Isko-
lát, a Tolna Vármegyei SZC I. 
István Szakképző Iskolát, a Pak-
si Vak Bottyán Gimnáziumot és 
helyettesítésben az Energetikai 
Technikum és Kollégiumot. Dr. 
Korsós Judit iskolaorvos látja el 
az összes paksi iskolát, kivéve az 
ESZI-t és az I. István Szakkép-
zőt, azok felnőtt háziorvoshoz 
tartoznak. Az iskolaorvos és az 
iskolavédőnők egymással szo-
ros együttműködésben, egymás 
munkáját kiegészítve végzik fel-
adataikat.
Arról is beszéltek, hogy az isko-
lai létszám alapján történik an-
nak meghatározása, hogy mely 

delmi rendszer felé, tették hoz-
zá, kiemelve, hogy szerencsére 
ilyen eset nagyon ritkán for-
dul elő. Az egészségnevelést or-
vos és védőnő egyaránt végzi. 
A célcsoport jellemzően a tanu-
lók, időnként a szülők, pedagó-
gusok (szülői értekezletek so-
rán). Az iskolai egészségnevelés 
csoportos és egyéni formában 
is megvalósulhat. A csoportos 
egészségnevelést jellemzően tan-
órákon, igény szerinti témákban 
végzik, a leggyakoribb témakö-
rök: elsősegélynyújtás, újraélesz-
tés, egészséges táplálkozás, sze-
mélyi higiénia, önismeret, ser-
dülőkori változások, szexualitás, 
nemi szerepek, fogamzásgátlás, 
nemi úton terjedő betegségek, 
káros szenvedélyek (dohányzás, 
alkohol, egyéb függőségek). Az 
egészségnevelés érzékeny terü-
let, de nagyon jó kötődési lehe-
tőséget biztosít az egészségügyi 
team és a tanulók között, emel-
ték ki a szakemberek, hozzáté-
ve, hogy sajnos a magas ellátot-
ti létszám miatt nagyon kevés 
idejük marad rá, pedig a mun-
kájuk legszínesebb és talán leg-
hasznosabb része.
Kitértek a szülőkkel való kap-
csolattartásra is, melyről azt 
mondták, sokkal nehezebb, 
mint a területi védőnői ellátás 
során: itt már nincs családláto-
gatás. A szülőket írásban érte-
sítik az oltásokról, szűrővizsgá-
latokról, az osztályfőnökökön 
keresztül üzeneteket tudnak 
megjeleníteni a KRÉTA-ban. 
Mindenhol megadják az elérhe-
tőségeiket (lelet, értesítő, tanács-
adó, internetes felület), és elké-
rik az új diákok szüleinek elér-
hetőségeit. A szülők és a tanulók 
fogadóórákon is részt vehet-
nek, összegeztek, hangsúlyozva, 
hogy igen hasznos, ha jól műkö-
dő, kétirányú kapcsolat van szü-
lő és védőnő között.

Kohl Gyöngyi

iskolák melyik iskolavédőnői 
körzethez tartoznak. Az isko-
lavédőnők és az iskolaorvos az 
iskolákban kialakított tanács-
adókban dolgoznak. Az iskola-
védőnők és a területi védőnők 
felsőfokú tanulmányaik befeje-
zése után ugyanazzal a tudással 
rendelkeznek, hogy melyik te-
rületen dolgoznak, azt az elhe-
lyezkedési lehetőségek és érdek-
lődésük határozzák meg. 
Mint elmondták, az iskola egész-
ségügyi team feladatai három fő 
csoportba sorolhatók: védőoltá-
sok, szűrővizsgálatok, egészség-
nevelés. A védőoltásokat az isko-
laorvos adja be, az oltásszerve-
zés, előkészítés, dokumentáció 
az iskolavédőnő feladata. A 6. 
évfolyamon két kötelező újra-
oltás történik, az egyik a 15 hó-
napos korban adott MMR vé-
dőoltás (kanyaró, rózsahimlő, 
mumpsz elleni), a másik a cse-
csemő- és kisgyermekkorban 
többször megkapott Di-Per-Te 
(torokgyík, szamárköhögés, te-
tanusz elleni) védőoltás. A 7. év-
folyamon kötelező a hepatitis B 
(fertőző májgyulladás) elleni ol-
tás, és választható – szülői dön-
tés alapján – a HPV vírus elleni 
védőoltás. Az iskolában tovább 
folytatódnak a területi védőnők-
nél már megkezdett státuszvizs-
gálatok, csak már nem évente, 

hanem kétévente végzik. Kivéve 
a szakképzésben tanulókat, őket 
évente kell vizsgálniuk, aminek 
során felmérik a diákok szak-
mai egészségügyi alkalmasságát. 
A szűrővizsgálatokon a védőnő 
által önállóan végzett felada-
tok: a testi fejlődés (súly, ma-
gasság, testtömegindex) nyo-
mon követése, a vérnyomás 
mérése, a látásélesség, színlá-
tás és hallás vizsgálata, a moz-
gásszervek szűrése, valamint a 
pajzsmirigy vizsgálata a mód-
szertani irányelvek alapján. Az 
orvosi �zikális vizsgálat magá-
ban foglalja a �zikális belgyó-
gyászati vizsgálatot, szükség 
esetén a háziorvoshoz, szakor-
voshoz utalást és a krónikus be-
tegek gondozását. A háziorvosi, 
szakorvosi vizsgálatok eredmé-
nyéről minden esetben vissza-
jelzést várnak, hangsúlyozták 
az iskolavédőnők. Elmondták, 
hogy bár erre mindig felhívják 
a szülők �gyelmét, sajnos na-
gyon sok esetben elmarad, így 
nekik kell ezeknek utánajár-
ni, ami nagyon sok energiát, 
időt elvon egyéb hasznos szak-
mai tevékenységtől. Amikor a 
javasolt, kért további vizsgá-
latok nem történnek meg, ak-
kor felmerül az elhanyagolás 
veszélye, ilyenkor jelzési köte-
lezettségük van a gyermekvé-

Fotó: Szaffenauer Ferenc

A képen (b-j): Peti Orsolya, dr. Korsós Judit, Pámer Ágnes
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Öt előadás az őszi szemeszterben

A szoptatás fontosságáról beszélgettek
A szoptatás világnapja alkal-
mából várták programra a kis-
mamákat, anyukákat a paksi 
védőnők a Csengey Dénes Kul-
turális Központba. Az esemé-
nyen előadásokat tartottak, és 
beszélgetésekre is lehetőség volt 
babagondozási témákban.

A szülést követően az újszülöt-
tel töltött időre, azaz az arany-
órára, a kizárólagos szoptatásra, 
annak hosszú távú jótékony ha-
tásaira, a támogató közösség fon-
tosságára hívja fel a �gyelmet az 
1992 óta megrendezett anyatejes 
táplálás világnapja és az azzal egy 
időben kezdődő szoptatás világ-
hete. A jeles alkalom apropóján 
a Tolna Vármegyei Balassa Já-
nos Kórház Vármegyei Védőnői 
Szolgálatának paksi munkatár-
sai várták rendezvényre a kisma-

mákat, anyukákat a közelmúlt-
ban a Csengey Dénes Kulturális 
Központba. Papp Katalin terüle-
ti védőnő, laktációs szaktanács-
adó szerint jelenleg nagy szük-
ség van a szoptatás népszerűsíté-
sére, mert a tapasztalatok szerint 
évről évre vagy stagnál, vagy egy 

kicsit csökken a szoptatási kedv. 
– Fontos tudatosítani az édes-
anyákban, hogy a szoptatás egy 
életforma, amellett biológiai nor-
ma, amelyre a gyermekeknek 
alapvető szükségük van – hang-
súlyozta a szakember. A szoptató 
édesanyák számának csökkenése 

Papp Katalin szerint soktényezős 
jelenség. – Az információ hiánya, 
vagy a rossz információk átadá-
sa például a reklámok útján, vagy 
a türelmetlenség, amelyek miatt 
könnyebben a tápszerhez mint 
biztonsági megoldáshoz nyúlnak 
az anyukák – emelte ki Papp Ka-
talin, aki előadásában az újszü-
lött jellemzőitől a szoptatás tech-
nikájáig széles körű tájékoztatást 
adott az érdeklődőknek. A ren-
dezvényen Galambos Dóra el-
mondta koraszülött kis�a táplá-
lásának történetét, majd Bauer 
Rita fejlesztőpedagógus a Szop-
tatás a mozgásfejlődés tükrében 
címmel tartott előadást. Mind-
ezek mellett a babahordozásról, a 
babamasszázsról és a bőrápolás-
ról is beszélgethettek a megjelen-
tek a szakemberekkel.

Sólya E.

Elindult a Paksi Harmadik Kor Egyeteme 
hatodik szemesztere szeptemberben. A so-
rozatban még további négy előadásra vár-
ják az ötven év feletti paksiakat az élethosz-
szig tartó tanulás és a generációk közötti 
párbeszéd támogatásának jegyében.

Folytatódik a Paksi Harmadik Kor Egyeteme 
program a Pécsi Tudományegyetem Kultúra-
tudományi, Pedagógusképző és Vidékfejlesz-
tési Karának szervezésében Paks Város Ön-
kormányzatának támogatásával, valamint a 
Déli Szomszédok Közérdekű Nyugdíjas Szö-
vetkezet közreműködésével. Az előadássoro-
zatok célja az élethosszig tartó tanulás és a ge-
nerációk közötti párbeszéd támogatása, nép-
szerűsítése. Az új őszi szemesztert prof. dr. 
Nagy Janka Teodóra tanszékvezető egyetemi 
tanár, dékáni megbízottként a képzési prog-
ram szakmai vezetője nyitotta meg szeptem-
ber 17-én a polgármesteri hivatal nagytermé-
ben. Azt mondta, hogy a népszerű program-
sorozat a tudás átadásának sajátos formája; az 
érdeklődők szabadidejükben vesznek részt 
az előadásokon, amelyek az érdeklődésük-
nek megfelelően szerveződnek. Hozzátette, 
hogy az új, őszi szemeszter témáit is kifeje-
zetten közkívánatra állították össze. A nyi-
tó alkalmon Az idős kor három nagy emberi 
problémája címmel tartott �lozó�ai alapok-

ra épülő előadást dr. habil Karikó Sándor.  
A téma kapcsán a Szegedi Tudományegyetem 
főiskolai tanára azt fejtegette, hogy az ember 
akkor érzi magát idősnek, amikor nem talál 
már semmilyen életcélt, feladatot, ami moz-
gásban tartja, motiválja és jelentőséget, értel-
met ad az életének, ezért mindenkinek talál-
nia kell ilyet. Dr. habil Karikó Sándor szerint 
az idős kor legfontosabb problémái az egész-
ségügyi és a társadalmi-környezeti problé-
mák, valamint az elmúlás, amit a leghangsú-

lyosabbnak tart. Mint mondta, ha tetszik, ha 
nem, az idős ember kénytelen foglalkozni a 
halál kínzó gondolatával, hogy kiépítsen va-
lamilyen érzelmi viszonyulást az elmúlással. 
A Paksi Harmadik Kor Egyeteme következő 
előadása október 22-én lesz, a téma pedig a 
börtönök világa. Aztán a folytatásban szó lesz 
az arisztokrata családok magyar történelem-
be illeszkedéséről, a „faddi hóhér” életéről, 
valamint a vörösbor egészségre gyakorolt jó-
tékony hatásairól.                               Ru� Anita

Fotó: TelePaks

Fotó: TelePaks
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Mozaik

A Múzeumok Őszi Fesztiválja minden évben 
az ősz egyik kiemelkedő programja az Atom-
energetikai Múzeum (AEM) számára. A köz-
ponti tematika idén a gasztronómia volt, így 
az atommúzeum Terítéken vagyunk szlogen-
nel tartotta meg rendezvényét a lakótelepen. 
Az atomerőmű tartalék vezetési pontján ki-
alakított futurisztikus, interaktív kiállítást jú-
niusban a múzeumok éjszakáján tekinthette 
meg először a nagyközönség, de akkor még 
csak tesztüzemben, nagyon limitált létszám-
ban. A szeptember 21-i őszünnepen azon-
ban bárki megnézhette, milyen, amikor a 
több mint 50 évet felölelő múltat a legmo-
dernebb technológiai megoldásokkal mutat-
ja be a múzeum. A természettudományos is-
meretterjesztő programok közül az egyik a 
Műegyetem Prima Primissima díjas mester-
oktatója, Härtlein Károly előadása volt, aki 
konyhai eszközöket hívott segítségül látvá-
nyos �zika showjához. Ezt két időpontban 
is megtekinthettek az érdeklődők, akiket az 
atomerőműhöz kapcsolódó kvízekkel, játé-
kokkal, VR-szemüvegekkel is vártak. A fris-

sen szerzett tudással ezúttal is apró ajándéko-
kat lehetett nyerni, ám ezzel nem ért véget a 
meglepetések sora: meg lehetett ízlelni a régió 
gasztrokínálatát, mézet, sajtot, csokit, kacsa-
máj-különlegességet, szalámit, arany minő-
sítést elért kenyeret és biozöldséget, valamint 
kézműves fagylalt és villásreggeli is volt az 
Atomenergetikai Múzeum őszünnepén, sőt 
még gourmet hamburger is. A gasztronómiá- 
nak dedikált fesztiválon három workshopra 

is jelentkezhettek az érdeklődők, fermentá-
lásra, kovászolásra és mézeskalács-díszítés-
re két-két időpontban. Természetesen a leg-
kisebbek is megtalálhatták a számukra vonzó 
elfoglaltságot, egyedi, kézzel készült fajáté-
kokból álló játszótér, malom és konyha is vár-
ta őket, valamint óriásbuborék-fújás és persze 
kézműves-foglalkozás. A Paksi Városi Múze-
um és a Paksi Pákolitz István Városi Könyv-
tár is részt vett az AEM partnereként a Múze-
umok Őszi Fesztiválján, sátraiknál a központi 
tematikához kapcsolódó változatos elfoglalt-
ságokkal várták a látogatókat. A piknikhan-
gulatot Szabó Dávid gitár- és ének előadá-
sa koronázta meg. Tartottak kerekasztal-be-
szélgetést is, amelyen részt vett Lukács Zsolt 
(Street Kitchen), Sitkei Balázs (Stella cukrász-
da), Matus Dóra (Birsbirtok, MyFarm Har-
ta) és Szeip Ádám (Sár-Kert étterem), akikkel 
Somodi-Solymos Eszter beszélgetett. Az ősz-
ünnepről készített hangulatvideó hamarosan 
megtekinthető lesz az AEM közösségi média 
felületein.  

Atomenergetikai Múzeum

Fotók: Atomenergetikai Múzeum

Múzeumi
élet/képek
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Mozaik

Az eltűnt városkép nyomában
A paksi villanytelep története, 1. rész

részvénytársasági alapon villa-
mos központot létesítsenek a vá-
ros köz- és magánvilágítási szük-
ségletének ellátására. 1908-ban 
egy újabb ad hoc bizottság foglal-
kozott a kérdéssel, feladatuk pe-
dig az volt, hogy tanulmányozzák 
a vármegyében már működő vil-
lanytelepeket. 

Az első konkrét lépéseket Paks 
nagyközség akkor tette meg, ami-
kor a kereskedelmi minisztérium-
hoz 1909 februárjában felterjesz-
tette a helyi villamossági művé-
nek kiírási műveleteit. Az iratokat 
áttették a belügyminiszterhez, aki 
1909. május 21-én ezzel kapcso-
latban több észrevételt tett. Kifo-
gásolta, hogy a képviselő-testület 
a villamossági berendezések ki-
írási műveleteivel a Ganz-féle vil-
lamossági céget bízná meg, azzal, 
hogy ez egyúttal a versenytárgya-
lás alapját is képezné. Ez azonban 
a közbeszerzés mellőzését jelente-
né, és az így készített kiírás olyan 
kikötéseket tartalmazott volna, 
melyet csak a tervező gyár képes 

Míg Pakson a petróleumlám-
pákkal bíbelődtek, nyugaton az 
elektromossággal kapcsolatos kí-
sérletek egyre meglepőbb ered-
ményeket hoztak, amelyek a szá-
zadfordulóra Tolna vármegyé-
be is elértek.1 Németh Imre már 
idézett tanulmányából2 megtud-
juk, hogy Szekszárdon 1901-től, 
Bonyhádon 1902-től és Dombó-
váron 1905-től zavartalanul és 
közmegelégedésre működött vil-
lamos áramfejlesztő telep. Váro-
sunk haladó rétegét az előttünk 
álló vármegyei példák ösztönzé-
sére egyre intenzívebben foglal-
koztatta a villanyvilágítás beveze-
tése.

A mozgalmat dr. mádi Kovács 
János országgyűlési képviselő, 
Rabinek Pál bankigazgató és dr. 
Daróczy Aladár vezetésével indí-
tották, céljuk pedig az volt, hogy 

teljesíteni, tehát kizárólag az ő ja-
vára billenhet a mérleg. 

Az újabb fejlemények miatt Paks 
képviselő-testülete 1909. július 
17-én rendkívüli közgyűlést tar-
tott, melyen 29-en jelentek meg. 
Az előadó főjegyző ismertette a 
belügyminiszter válaszát, és be-
számolt az ennek szellemében 
tett intézkedésekről. Ezután az 
elöljáróság által tervezett kiírást 
felolvasta, s a közgyűlés úgy ha-
tározott, hogy a bemutatott hir-
detménytervezetet pályázat alap-
jául elfogadja, s azt a közszállítási 
szabályrendelet értelmében köz-
zéteszi.6 Részlet a pályázati hir-
detmény szövegéből: 

A pályázati hirdetményt Popovits 
Gyula főjegyző és Flórián János 
városbíró jegyezte, amelyet már 
a vármegyei szervek is jóváhagy-
tak. Az ajánlatokat a főjegyzői hi-
vatalban 1909. szeptember 30-án 
17 óráig kellett benyújtani, ekkor 
meg is történt a bontás az ajánlat-
tevők jelenlétében. 
(Folytatjuk!)

dr. Hanol János

1 Paksi Mozaik, 1985., 270.o.
2 Paksi Mozaik, 1985., 2.évf., 4. szám
3 Közérdek, 1905.09.30., 7.o.
4 Pécsi Közlöny, 1908.03.18., 5.o.
5 Paksi Mozaik, 1985., 2.évf., 4. szám
6 Paksi Mozaik, 1985., 340.o.
7 Tolnavármegye Hivatalos Lapja, 
  1909. évi 35. szám, 2.o.

A villanytelep épülete a Villany utca végén, 
a mai 6-os főút vonalában állt

„Javasolom – írta a miniszter –, 
hogy a kiírással a község pártat-
lan szakértőt bízzon meg. Ha 
szakértőjük nincs, csupán ver-
senytárgyalásra szóló felhívást 
bocsássanak ki. Ebben közöl-
jék a tervezett közvilágítási és 
magánvilágítási lámpák szá-
mát azzal, hogy a berendezés 
megfelelő tartalékkal is ren-
delkezzen. A hazai ipar védel-
me szempontjából kösse ki a 
közvilágítási szabályrendeletek 
előírásainak betartását is. En-
nek alapján a szállítást, vagy a 
kivitelező munkát annak ítél-
jék oda, aki – a tervből ítélve – 
a kiírt szállítást műszakilag he-
lyesen és viszonylag a legjutá-
nyosabban fogja elvégezni.”5

„Paks közönsége a község 
köz- és magánvilágítására, 
valamint erőátviteli szükség-
leteinek ellátására elektro-
mos telepet kíván létesíte-
ni és a község képviselő-tes-
tületének 1909. július 17-én, 
49. szám alatt kelt határo-
zata alapján, arra alulírott 
elöljáróság nyilvános pályá-
zatot hirdet. Felhívatnak az 
összes magyar elektromos cé-

gek éspedig azok, amelyeknek 
Magyarországon gyártelepük 
van, hogy az elektromos mű 
munkálataira pályázni szíves-
kedjenek. A közvilágítás kb. 
250 db 50 voltos, felerészben 
éjjeli, felerészben fél éjjeli iz-
zólámpákból fog majd áll-
ni; a várható magánfogyasz-
tás 4-5 ezer db felszerelt lám-
pára fog rúgni. Az üzemben 
lévő gépcsoport mellett tarta-
lék gép is ajánlandó. A köz-
ségi térkép a községi jegy-
zői hivatalban beszerezhető 
a hivatalos órák alatt. Aján-
lat teendő a telepnek a köz-
ség költségén való létesítésére 
és esetleg annak bérbevételé-
re vagy a telepnek a vállal-
kozó által leendő létesítésére 
és üzemben tartására. Aján-
lat tehető a teljes műre vagy 
pedig külön-külön a gépház 
építésére, a hajtómotorokra 
és az elektromos berendezés-
re. A szabályszerűen kiállí-
tott és pecséttel lezárt sértet-
len borítékokban elhelyezett 
ajánlatok a következő fel-
irattal látandók el: Ajánlat 
Paks elektromos telepére.”7 

„A bizottság melynek tajai: 
Rakovszky Julián főszolgabí-
ró, Popovics Gyula községi fő-
jegyző, Rabinak Pál és Bún La-
jos takarékpénztári igazgatók, 
a napokban megtekintették a 
szekszárdi és a bonyhádi vil-
lanytelep berendezését.”4 

1905 őszén már a paksi képvi-
selő-testület is tárgyalta a vil-
lanyvilágítás bevezetésének 
gondolatát, melynek eredmé-
nyeként a „képviselő-testület 
kebeléből egy 5 tagú bizottságot 
küldött ki arra nézve, hogy te-
gyen jelentést a villanyvilágítás 
bevezetésére, nevezetesen: hány 
elő�zetőre van kilátás, hány 
lánggal, s hogy egyáltalában el-
érhető-e rövid idő alatt, hogy a 
villany bevezethető legyen.”3

Fotó: magánarchívum

 Paksi Hírnök, 2024. szeptember 27. n 15





Sport

Három torna, három győzelem
Véget ért a felkészülési időszak, szeptem-
ber 27-én megkezdi a bajnoki menetelést 
az Atomerőmű SE NB I/A csoportos fér� 
kosárlabdacsapata. A csapatépítést három 
torna szolgálta, kétszer idegenben, majd 
pedig hazai környezetben léptek pályára 
Eilingsfeld Jánosék.

A három torna közül az elsőt szeptem-
ber elején, Nyíregyházán, a tragikus hirte-
lenséggel, 48 évesen elhunyt egykori pak-
si kedvenc, Sitku Ernő (kétszeres bajnok és 
kétszeres kupagyőztes az ASE-val) emléké-
re rendezték meg. Az Atomerőmű SE ko-
sárlabdacsapata először a Debrecent győz-
te le 79-65-re, majd a döntőben a Budapesti 
Honvéd SE-t verte 87-57-re.
A következő állomás Eszék volt, ahol négy 
csapat, az osztrák BBC Nord Dragonz, a 
bosnyák Sloboda Tuzla, az Atomerőmű SE 
és a házigazda KK Vrijednosnice Osijek 
csaptak össze. A döntőbe jutásért a bosnyák 
bajnokság ötödik helyén végzett Sloboda 
Tuzla ellen végig vezetve győzött a paksi csa-
pat. Sloboda Tuzla – Atomerőmű SE 60-73 
(11-15, 18-19, 18-26, 13-13). Másnap a dön-
tőben a hazai csapat következett, Kostas 
Flevarakis együttese sok pontot szerezve 
biztosan nyerte a meccset, és ezzel a kupát 
is. KK Vrijednosnice Osijek – Atomerőmű 
SE: 83-104 (19-31, 24-19, 23-29, 17-25).
Egy héttel a bajnoki rajt előtt, a Gesztenyés 
úton került sor a 12. Morgen Ferdinánd-em-
léktornára. A házigazda ASE mellett a Pécsi 
VSK, a Kaposvári KK és a KK Vrijednosnice 
Osijek játszottak szép számú közönség előtt. 

Az első találkozón az Eszék 85-80-ra győ-
zött a Kométa Kaposvári KK ellen. Az ün-
nepélyes megnyitón megemlékeztek a �a-
talon elhunyt kosárlabdázóról, a csapatok 
elhelyezték koszorúikat, virágaikat a fotó-
ja mellett. Ezután Halmai Dániel átvette a 
2023/2024-es szezon legjobb U20-as fér� já-
tékosának járó díjat. A nap második mérkő-
zésén az Atomerőmű SE az NB I/A csoport 
újonca, a Pécsi VSK ellen lépett parkettre.  
A piros-kékek már az első negyedben jelen-
tős előnyre tettek szert, ami a harmadik ne-
gyed végéig tovább nőtt, harminc perc alatt 
tulajdonképpen eldőlt a mérkőzés. Az utol-
só felvonásban már mindenki pályára lé-
pett a paksi játékosok közül, a századik pon-

tot Kékesi triplájával érte el az Atom. Atom-
erőmű SE – PVSK-Veolia 102-71 (31-16, 
27-23, 22-9, 22-23). A torna második nap-
ján először a bronzmérkőzésre került sor, ami 
egy ki-ki meccset és izgalmas végjátékot ho-
zott. A negyvenperces játékidő 81-81-gyel ért 
véget, következett a hosszabbítás, ahol a pé-
csiek koncentráltak jobban. Kometa Kapos-
vári KK – PVSK-Veolia 87-90 (16-25, 26-21, 
13-18, 26-17, 6-9). A döntőben újra talál-
kozott az ASE az Eszékkel. Nagyon rosszul 
kezdte a mérkőzést az ASE, hiába kért időt 
Kostas Flevarakis, négy perc elteltével 0-12 
állt az eredményjelzőn. Nem akart beindul-
ni a gépezet, nyolc perc elteltével a vendégek 
harmadik triplája után 6-23 volt az ered-
mény. A hátralévő időben csak paksi talá-
latok születtek, Révész, Benke és Halmai 
volt eredményes. A második negyed egy 
vendégtriplával indult, aztán lehúzta a rolót 
az ASE. A vendégek nem tudtak mit kezde-
ni a paksi rohamokkal, Lockett, Chandler, 
Benke termelték a pontokat. Révész kö-
zelije után már egyenlő, 26-26 volt a hato-
dik perc elején az állás. Robogott tovább az 
Atom, az Eszék újabb pontot csak a kilence-
dik perc végén tudott szerezni. A huszadik 
perc végére 17 pontos mínuszról, plusz 16-
ra alakította az eredményt a paksi társaság. 
Viszonylag kiegyenlített harmadik felvo-
nás után, az utolsó tíz percben tovább nyí-
lott az olló, fokozatosan nőtt a hazai előny, 
és nagyarányú győzelem lett a vége. Atom-
erőmű SE – KK Vrijednosnice Osijek 91-60 
(12-23, 32-5, 24-18, 23-14). A torna legjobb-
jának járó MVP címet Benke Szilárd kapta.                                     

Kovács József

Fotók: Molnár Gyula
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Két érem a maraton világbajnokságról

Véget értek a sakkolimpiai küzdelmek 

A horvátországi Metkovicban rendezte az 
ICF a kajak-kenu maraton világbajnoksá-
got. Az Atomerőmű SE örökös bajnoka, 
Kiszli Vanda két számban állt rajthoz, a rö-

vidkörös 3,6 kilométeres és a klasszikus 26,2 
kilométeres távokon. A kilencszeres világ- 
és kilencszeres Európa-bajnok címvédő-
ként érkezett, ezúttal azonban nem gyarapí-

totta aranyérmei számát. A rövidebb távon 
júliusban a poznani Európa-bajnokságon 
aranyérmet nyert, ezúttal a harmadik he-
lyen ért célba. A hosszútávon kevéssel ma-
radt le az aranyról, hat másodperccel előzte 
meg a svéd Melina Andersson, aki a rövid-
köröst is megnyerte. A másik magyar in-
duló, Kőhalmi Emese bronzérmet szerzett. 
A kajakkenusport.hu-nak Kiszli Vanda azt 
nyilatkozta: „Életem egyik legkeményebb 
versenye volt, nagyon izgultam az elmúlt 
egy hétben. Nagyon nagyot csatáztunk a lá-
nyokkal, de erre is számítottam, és tudtam, 
hogy Mesi és a svéd Melina lesznek a legna-
gyobb ellenfeleim. Kihajtottam magam, és 
pontosan ezért nagyon örülök ennek a má-
sodik helynek. Ugyan a kvóta megvan, de 
ez még nem lefutott kör, a tavaszi követke-
ző válogatón dől majd el, hogy ki utazhat a 
Világjátékokra.” További hír, hogy a kajak-
kenu szövetségben megválasztották a spor-
tolói bizottság tagjait, ahova a nyolc szakág 
közül a nem olimpiai kajak-kenu szakágak 
egy női válogatott kerettag versenyzőjeként 
Kiszli Vanda került be.

-joko-

Véget ért a Budapesten megrendezett 45. 
Sakkolimpia, a nyílt tornán a 11., a női tor-
nán a 14. helyen végzett a magyar „A” válo-
gatott. A nyílt tornán induló magyar „B” csa-
pat a 33., míg a rendező jogán indított „C” 
csapat – amelyben 25 év alatti játékosok sze-
repeltek – a 64. lett. A nyílt versenyen 198, a 
női versenyen 184 csapat vett részt, a női „B” 
és „C” csapatban ASE játékos nem szerepelt. 
Az olimpia után Gosztola István, a paksi klub 
sakkszakosztályának vezetője értékelte rövi-
den az eredményeket. Elmondta, hogy a nyílt 
tornán szereplő „A” csapat szövetségi kapitá-
nya Ács Péter volt. – Kár az utolsó fordulós, 
spanyolok elleni döntetlenért, ha fél ponttal 
többet szereznek, a hatodik helyen végeznek. 
Berkes Ferenc hozta az elvárásokat, nem ka-
pott ki, ötször ült a négyes táblához, egy győ-
zelmet aratott, négyszer döntetlent játszott. 
Nem volt elég „harapós”, hiányzott az átütő 
erő. A „B” válogatottban Kozák Ádám első 
táblás volt, tíz mérkőzést játszott, 5,5 pontot 
szerzett. A másik paksi játékos, Papp Gábor 
nyolcszor ült a négyes táblához, négy pontot 
gyűjtött. Az olimpiai bajnoki címet nyerő in-
diaiak elleni mérkőzésen döntetlent játszott. 
A „C” csapatban Krstulovic Alex a második 

táblán kilenc mérkőzést vívott, játszott erős 
csapatok ellen is, jónak mondható 5,5 pont-
tal zárt. A női „A” válogatott szövetségi ka-
pitánya Fodor Tamás volt. A csapatában két 
paksi versenyző, Lázárné Vajda Szidónia és 
Papp Petra kaptak helyet. Papp a hármas táb-
lán hét játszmából négy pontot szerzett. Na-
gyon kiemelkedően teljesített a négyes táb-

lán Lázárné Vajda Szidónia, aki kilenc mér-
kőzést vívott, ötöt megnyert, négyszer pedig 
döntetlent játszott – összegzett Gosztola Ist-
ván, hozzátéve, összességében elmondható, 
hogy játékosaik szereplése elfogadható, ötven 
százalék alatt senki sem teljesített, de lehetett 
volna jobb.

Kovács J.

Forrás: az ASE Facebook-oldala

Forrás: kajakkenusport.hu

18 n Paksi Hírnök, 2024. szeptember 27.



Sport

Ilyen volt idén az ATOMfutás és BrutálATOM

Nem várt vereséget szenvedett 
a Paksi FC az OTP Bank Liga  
hetedik fordulójában. Az addig 
csak egy pontot gyűjtő Győr ha-
zai pályán 2:1-re legyőzte Bog-
nár György csapatát.

A két zöld-fehér csapat a közös 
„randevú” előtt ellentétes utat járt 
be. A Paks jól kezdte a bajnoksá-
got három győzelem mellett egy-
egy döntetlen és vereség volt a 
mérlege. Az újonc Rába-partiak 
viszont beragadtak a rajtnál, csu-
pán egy ponttal a pontvadászat 
utolsó helyén álltak. Igaz, a győ-
riek bízhattak a Paks idegenbeli 
szereplésében, hiszen március óta 
vendégként három döntetlen és 
négy vereség volt a mérlegük. A 
kezdés előtt így is a tolnai csapat 
tűnt a mérkőzés esélyesének, de 
a vendéglátók nem virággal ked-
veskedtek, ők komolyan gondol-
ták: mikor, ha nem most? Hiába 
kezdett agilisabban a Paksi FC, ez 
nem párosult eredményességgel, 
ráadásul rengeteg hiba és pontat-

lanság jellemezte a játékát. A Győr 
ráérzett a lehetőségre, és egy szép 
bal oldali akció végén az algéri-
ai Nadhir Benbouali megszerez-
te a vezetést, ráadásul a vendégek 
továbbra sem találták a megol-
dást a hazai kontrákra, így az al-
gériai csatár a félidő derekán meg-
duplázta saját és csapata góljainak 
számát. A harmincadik percben 
aztán a Paks is „életjeleket” mu-
tatott, egy szögletet követően Öt-
vös Bence kilőtte a jobb alsó sar-
kot. Az eredmény a szünetig már 
nem változott. A fordulás után 
Bognár mester cserékkel próbál-
ta frissíteni csapata játékát, de az 
ETO jól és hatékonyan védeke-
zett, és ahogy peregtek a percek, 
már a támadásokat sem erőltet-
te, csak az eredmény megtartásá-
ra törekedett. Sikerrel jártak, így a 
hazai zöld-fehérek otthon tartot-
ták a három pontot. A Győr en-
nek ellenére utolsó a tabellán, míg 
a Paksi FC tíz ponttal a negyedik 
helyre csúszott.

Dallos Tibor 

A rossz idő ellenére so-
kan vettek részt a szeptem-
ber közepén megrendezett 12. 
ATOMfutáson. A felnőttek és a 
gyerekek is több távra nevezhet-
tek, aki pedig még nagyobb ki-
hívásra vágyott, a BrutálATOM 
három különböző nehézségű 
pályáján mérethette meg magát.

Az esős időjárás miatt a helyszí-
nen kevesebb nevezés érkezett 
az idei ATOMfutásra, de az elő-
nevezések a szervezők tájékoz-
tatása szerint elérték az 1200 főt. 
Dr. Kovács Antal, az Atomerő-
mű Sportegyesület elnöke szerint 
elindulni  a legnehezebb, csak a 
legelszántabbak jönnek megmé-
rettetni magukat. Az ASE elnöke 
úgy látja, a rendezvény egész év-
ben mozgásra bírja a paksiakat.
A szervezők a korábbi évek ta-
pasztalata alapján, valamint az 
előrejelzéseket látva a verseny kí-

sérőprogramjait az ASE sport-
csarnokba költöztették.
Tóth Márton szervező szerint ez 
a verseny azért is fontos, mert az 
ATOMfutás egyben az Atom100 
kihívás utolsó állomása, amelynek 
célja a futóversenyeken való aktív 
részvétel, ösztönzés a kilométe-
rek teljesítésére. Mint mondta, az 
Atom100 öt versenyhelyszínből 
áll, négy teljesítése kötelező, és az 

utolsónak, a paksi futásnak eb-
ben benne kell lennie. Aki meg-
felel a kiírásban szereplő továb-
bi feltételnek is, egy kétfős egy éj-
szakára szóló félpanziós szállást 
kap ajándékba az Erzsébet Nagy 
Szállodába. A szervezők ezzel a 
városi turizmust kívánják erősí-
teni.
A rossz időjárás a gyerekek ked-
vét sem vette el a mozgástól és 

az éremszerzéstől. Megközelítő-
leg kétszázan vettek részt a fu-
tóversenyen, ahol 600, 2000 és 
3000 méteren mérethették meg 
magukat. A délutáni kölyök 
BrutálATOM-on pedig közel 
nyolcvanan indultak. A felnőt-
tek 7, 14, 21 és 32 km-en nevez-
hettek. A hosszútávot 2-3 fős 
váltókban, illetve buliváltóban 
teljesíthették.
Az ATOMfutás az Atomerőmű 
Sportegyesület szervezésében, a 
Tájékoztató és Látogatóközpont 
munkatársainak közreműködé-
sével és az MVM Zrt., valamint 
az MVM Paksi Atomerőmű Zrt. 
támogatásával valósult meg.
A sportprogramról bővebb ösz-
szefoglalót adott a TelePaks tele-
vízió a Lelátó című sportmagazin 
szeptember 17-i adásában, amely 
visszanézhető a telepaks.net ol-
dalon és a TelePaks YouTube-csa
tornán.                                     Ru� Anita

Vereség a Győr ellen

Forrás: atomfutas.hu
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Fűnyírás, fűkaszálás, bozótirtás! 
Vállalom kertek, udvarok, terek, 
nyaralók, elhanyagolt területek 
megtisztítását, gondozását alkal-
manként vagy akár rendszeresen is. 

Számlaképes vagyok!

Érdeklődni: 06-20/204-62-97
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A rejtvény fõsoraiban
szavait rejtettük el. 
A megfejtés egy könyvtári program neve. 
A megfejtéseket október 4-ig várjuk a 7030 
Paks, Dózsa György út 51–53. címre, vagy 
emailben a paksihirnok@gmail.com-ra. 
A név mellé telefonszámot is kérünk. Elő-
ző játékunk nyertese: Nagy Ágnes

Megfejtésével önkormányzati 
ajándékcsomagot nyerhet.

Fotó: Babai István/archív
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